

<b>Titre</b>	Convention Adoption de 1993 : Rapport sur les ateliers consacrés aux services post-adoption organisés par les États
<b>Document</b>	Doc. préél. No 7D de janvier 2025
<b>Auteur</b>	Comité de pilotage pour l'organisation d'ateliers virtuels consacrés aux services post-adoption
<b>Point de l'ordre du jour</b>	Point III.1.G
<b>Mandat(s)</b>	C&D No 27 du CAGP de 2023
<b>Objectif</b>	Rapport sur les ateliers consacrés aux services post-adoption organisés par les États
<b>Mesure à prendre</b>	Pour décision <input type="checkbox"/> Pour approbation <input checked="" type="checkbox"/> Pour discussion <input type="checkbox"/> Pour action / achèvement <input type="checkbox"/> Pour information <input type="checkbox"/>
<b>Annexes</b>	Annexe I – Mandat du comité de pilotage ( <i>en anglais uniquement</i> ) Annexe II – Ordres du jour des ateliers ( <i>en anglais uniquement</i> )
<b>Document(s) connexe(s)</b>	<a href="#">Doc. préél. No 5A de janvier 2023</a> à l'attention du CAGP de 2023

## Table des matières

I.	Introduction .....	1
II.	Ateliers .....	1
	A. Atelier de juin 2023 .....	1
	B. Atelier de novembre 2024 .....	2
III.	Propositions soumises au CAGP .....	2

# Convention Adoption de 1993 : Rapport sur les ateliers consacrés aux services post-adoption organisés par les États

## I. Introduction

- 1 Suite à la réunion de mars 2023 du Conseil sur les affaires générales et la politique (CAGP), un Comité de pilotage a été constitué pour organiser des ateliers virtuels consacrés aux services post-adoption.
- 2 Les États suivants ont été désignés membres du Comité de pilotage : l'Australie, le Canada, la Colombie, les États-Unis d'Amérique, l'Italie, le Sénégal, le Togo et le Viet Nam. Les membres du Comité ont invité le Canada à assurer la présidence du Comité.
- 3 Le Comité de pilotage s'est réuni en ligne à trois reprises : en mai 2023, juillet 2023 et février 2024. Lors de sa première réunion, le Comité de pilotage a défini et adopté son mandat (voir annexe I).

## II. Ateliers

- 4 Deux ateliers virtuels ont été organisés, respectivement en 2023 et en 2024, avec interprétation simultanée en anglais, français et espagnol.
- 5 L'intérêt manifesté par les participants, au nombre d'environ 250 provenant de plus de 40 États, témoigne de l'importance des thèmes abordés.
- 6 Ces ateliers, organisés conjointement par quatre États, ont suscité l'intérêt d'autres Parties contractantes à la *Convention du 29 mai 1993 sur la protection des enfants et la coopération en matière d'adoption internationale* (Convention Adoption de 1993) pour accueillir des initiatives similaires.
- 7 Des enquêtes ont été menées après chaque atelier afin d'évaluer les retours et le niveau de satisfaction des participants.
- 8 Les résultats des enquêtes révèlent un intérêt qui dépasse les seuls services post-adoption, englobant également des thèmes liés aux services d'adoption eux-mêmes. En ce qui concerne le format de l'atelier, les participants ont insisté sur l'importance d'allouer du temps à la discussion, à l'apprentissage et au partage d'expériences, plutôt qu'à une simple présentation d'informations.

### A. Atelier de juin 2023

- 9 Le premier atelier virtuel s'est tenu le 20 juin 2023, sous l'organisation conjointe de la Colombie et du Canada.
- 10 Lors de cet atelier, les Autorités centrales de Colombie et de la province de Québec (Canada) ont présenté leurs responsabilités respectives et leurs approches en matière de recherche et de réunification familiale, ainsi que leurs méthodes de collaboration pour aider les personnes adoptées dans la recherche de leurs origines.
- 11 Les Autorités centrales co-organisatrices de l'atelier ont travaillé en étroite collaboration à l'élaboration de leurs présentations, tant conjointes qu'individuelles, garantissant ainsi une forte complémentarité entre elles. Une personne adoptée a également fait part de son expérience de l'adoption et de sa quête d'identité. L'atelier s'est achevé par une discussion ouverte entre les États d'accueil et les États d'origine.

## **B. Atelier de novembre 2024**

- 12 Le deuxième atelier virtuel s'est tenu le 20 novembre 2024, sous l'organisation conjointe de l'Australie et de la Nouvelle-Zélande.
- 13 Lors de cet atelier, les Autorités centrales d'Australie et de Nouvelle-Zélande ont exposé leurs pratiques et approches en matière de services post-adoption, notamment les soutiens apportés à la communauté de l'adoption internationale, y compris les adoptés et leurs familles.
- 14 Une organisation, financée par le Gouvernement de l'Australie et qui fournit le service d'aide aux adoptés internationaux et à leur famille, a présenté le large éventail de services de soutien disponibles, y compris le soutien thérapeutique et les activités de renforcement des capacités de la communauté. Des adoptés d'Australie et de Nouvelle-Zélande ont également fait part de leurs expériences en matière d'adoption et de leur rôles de leaders au sein de leurs communautés.
- 15 L'atelier a permis aux participants de poser des questions aux intervenants sur les services post-adoption disponibles en Australie et en Nouvelle-Zélande, ainsi que sur les attentes de la communauté de l'adoption internationale en vue d'améliorer ces services.

## **III. Propositions soumises au CAGP**

- 16 Le niveau de participation observé lors des deux ateliers démontre l'intérêt des États pour ce type de réunions. Le Comité de pilotage estime qu'il serait pertinent d'organiser d'autres ateliers afin d'évaluer pleinement leur valeur à long terme. À cet égard, le Comité de pilotage propose les C&D suivantes à l'attention du CAGP :

Le CAGP prend note du rapport du Comité de pilotage concernant l'organisation d'ateliers virtuels consacrés aux services post-adoption dans le cadre de la Convention Adoption de 1993. Le CAGP soutient l'organisation d'un ou deux ateliers virtuels supplémentaires consacrés aux services post-adoption, qui seront organisés par les États, qu'il s'agisse d'États d'origine ou d'États d'accueil. Le Comité de pilotage fera rapport au CAGP lors de sa réunion de 2026.

## **ANNEXES**

## **Annex I Steering Committee for the organisation of virtual workshops on post-adoption services – Terms of Reference**

1. As per the Conclusions and Recommendations of the Fifth Meeting of the Special Commission (SC) on the *Convention of 29 May 1993 on Protection of Children and Co-operation in Respect of Intercountry Adoption*, a Steering Committee is to be set up to facilitate the organisation of State-led workshops on post-adoption services in order to allow interested Contracting Parties to share their experiences and practices.

### **A. Mandate and role**

2. The purpose of the Steering Committee is to facilitate the organisation and timing of State-led virtual workshops on post-adoption services, which should involve the participation of persons with lived experience. The Steering Committee may also propose ideas for the content and format of the workshops.

### **B. Membership**

3. Australia, Canada, Colombia, Italy, Senegal, Togo, Vietnam and the United States of America have agreed to participate in the Standing Committee. At the first Standing Committee meeting, it was agreed that Canada would take on the role of the chair. If this commitment becomes too labour-intensive for Canada to fulfil by themselves, the Standing Committee can discuss the possibility of a rotation.
4. The Permanent Bureau may support the Standing Committee and the workshops, for example, by providing their insights on the workshops and by acting as a conduit for e-mail communications from the Standing Committee or the States hosting the virtual workshops and the Central Authorities of the Contracting Parties.

### **C. Meetings**

5. At the first Standing Committee meeting it was agreed that meetings would follow soon after each virtual workshop. For 2023, only two meetings will be feasible (June and in the last quarter of 2023). After the first virtual workshop, an e-mail will be sent to all States to determine their interest in hosting a virtual workshop. Based on this feedback, the Standing Committee will develop a schedule of virtual workshops and subsequent Standing Committee meetings.
6. The meetings will take place virtually and discussions will be conducted primarily in English. Participants may intervene in either French or Spanish and their interventions will be summarised in the other two languages during the videoconference.

### **D. Reporting**

7. The Standing Committee will report to the Council on General Affairs and Policy (CGAP) in 2025 on the outcome of the workshops. It may recommend drafting a possible document on post-adoption services, the nature of which will be determined at that time. The Standing Committee could send out a very short survey after each workshop to find out what the participants felt worked well or not and to get a sense of how useful the workshop was. This feedback will be useful when it comes to drafting the report for CGAP. It might also be helpful if every Steering Committee member share their feedback following the workshops to feed into the final report.

## Annex II Workshop Agendas

**Tuesday – 20 June 2023**

**Canada and Colombia Central Authorities**

**Theme: Workshop on post-adoption services**

Item	Topic	Presenter
1	<b>Welcome and Opening Remarks</b>	Federal Central Authority for Canada and Colombia Central Authorities
2	<b>Canada Presentation</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Overview of the work of the Federal Central Authority responsibilities</li> <li>• Examples of legislations, services and experiences with search of origin and post-adoption services across Canada</li> </ul>	Federal Central Authority for Canada
3	<b>Quebec Presentation – Search for Origins</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>• The legal framework for the search for origins in Quebec</li> <li>• Data on adoption and origins research services</li> <li>• Services offered by the Central Authority of Quebec in the area of researching origins</li> <li>• Challenges and best practices</li> <li>• The importance of international collaboration</li> </ul>	Quebec Central Authority
4	<b>Colombia Presentation – Search for Origins</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Regulatory Framework for the Search for Origins</li> <li>• Some facts about the Adoption Programme and the Search for Origins in Colombia</li> <li>• Services provided in the Process Search for origins</li> </ul>	Colombian Central Authority
5	<b>Case example</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Constitution and conservation of an adoption file</li> <li>• Preparing for adoption and the search for origins (The child or adolescent, the family of origin and the adoptive family)</li> <li>• Origins still present, with or without an active search</li> <li>• The search for origins and international cooperation</li> </ul>	Quebec and Colombia Central Authorities
6	<b>Testimonial from an adopted person</b>	Anne-Sophie Bérubé
7	<b>Open discussion with receiving States and States of origin</b>	Federal Central Authority for Canada
8	<b>Closing Remarks</b>	Federal Central Authority for Canada and Colombia Central Authority

**Wednesday 20 November 2024**

**Australian and New Zealand Central Authorities**

**Theme: 'Post-adoption support services for the intercountry adoption community, including adopted children and their families'**

Item	Topic	Presenter
1	<b>Welcome - introduction and housekeeping</b>	Brendan Tunks Director, Intercountry Adoption Section
2	<b>Presentation from Australian Government Department of Social Services (DSS) - Australian Central Authority (ACA) for Intercountry Adoption</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>Acknowledgement of Country</li> <li>Overview of the work of the Family and Adult Supports (FAS) Branch</li> </ul>	Tracy Creech Branch Manager, FAS
3	<b>Presentation from ACA</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>structure of intercountry adoption in Australia</li> <li>roles and responsibilities</li> <li>status of adoptions</li> <li>services funded</li> <li>types of post-adoption support services</li> </ul>	Brendan Tunks Director, Intercountry Adoption Section
4	<b>Presentation from Relationships Australia South Australia</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>Intercountry Adoptee and Family Support Service</li> </ul>	Nikki Hartman Program Manager Kayla Curtis
5	<b>Presentation from New Zealand Central Authority, Oranga Tamariki - Ministry for Children and NGO - I'm Adopted</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>structure of intercountry adoption in New Zealand</li> <li>legislation</li> <li>types of post adoption support services</li> <li>Issues New Zealand faces with post adoption support</li> </ul>	Natasha Bastion Team Leader  Alex Gilbert Director
6	<b>Presentation from InterCountry Adoptee Voices (ICAV)</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>Adoptee perspectives on what effective post-adoption services should look like</li> <li>Adoptee perspectives on effective peer support and peer support leadership</li> <li>Incorporating the voice of lived experience in the design of post- adoption services</li> </ul>	Lynelle Long ICAV
7	<b>Panellist Question and Answer Session</b> <ul style="list-style-type: none"> <li>Answer pre-submitted questions</li> <li>Wrap up (Brendan)</li> </ul>	All presenters
8	<b>Workshop Close</b>	Brendan Tunks Director, Intercountry Adoption Section